
بهزاد عبدی آهنگســاز و از اعضای 
هیــأت داوران بخش نهایی مســابقه 
استعدادیابی »هماهنگ« است که در این 
گفتگو درباره مسابقه هماهنگ، ضرورت ها 
و دشواری های ساخت آن سخن گفته است 

که می خوانید.

»هماهنگ« چه رویکــردی در زمینه 
ایجاد تعادل در روایــت کمبودهای 
گوناگون در حوزه ســرود و موسیقی 

بویژه برای دانش آموزان دارد؟
اینکه شــما از پیشــینه تاریخی سرود و 
تأثیرات آن در حوزه آمــوزش و پرورش حرف 
می زنید، قطعاً دغدغه ما هم هست اما وقتی ما 
هنوز نمی توانیم در مدرسه امکانات موسیقایی 

داشته باشیم. 
وقتی بســیاری از مربیان و معلمان سرود 
ســواد موســیقایی ندارند، وقتی دانش آموزان 
سرود را با خوانش روی یک نوار کاست که آهنگ 
خالی دارد، آموخته اند، همــه چیز غلط چیده 
می شود. در حالی که ما این همه فارغ التحصیل 
موسیقی داریم که بیکار هســتند و می توانند 
با کمی برنامه ریزی درســت بروند و در مدارس 
به عنوان مربی ســرود با حقوق مکفی شرایط 
بهتری را برای ماجرای ســرود فراهم سازند. ما 
حتی چندی پیش طرح درســی ســرود را نیز 
ارائه دادیم اما نمی دانم که هنوز چرا به نتیجه ای 
نرسیده است. این کارها می تواند اتفاقات خوبی 

باشد و بهترین ها را برای ما همراه آورد.

 آیا در برنامه هماهنگ فارغ از هیجانات 
رسانه ای و دیداری که در تلویزیون 
می تواند برای مخاطــب ایجاد کند، 
چنین رویکردی وجود دارد تا بتوانیم 
در خارج از چارچوب تلویزیون به فکر 

آینده گروه های برگزیده ای باشیم؟
من احساس می کنم اگر چنین روندی در 
قالب پژوهشــی، فنی و مخاطب شناسانه خود 
هدایت شــود، قطعاً موجب می شود که بچه ها 
خیلی عمیق تر به هنر نگاه کنند. شــاید علت 
اینکه در دوران کودکی و نوجوانی بچه ها کمتر 
موسیقی جلف گوش می دانند، به همین جهت 
بود. نه اینکه آن زمان چنین موسیقی های وجود 
نداشــت و جذاب هم نبود، من فکر می کنم آن 
دوران اصلًا فکر ما چیز دیگــری بود و توجه به 
عناصر وحدت بخش بیشــتر در ذهن و فکرمان 
وجود داشت. شرایطی که الان در کمترین شکل 
ممکن قرار دارد و چون بچه هــا کمتر حرکت 
جمعی دارند، بنابراین وقتی به کوه و طبیعتی 
می روند حتی یک ترانه واحد برای خواندن ندارند 
و شروع می کنند به خواندن چیزهای بیهوده ای 
که ظاهراً حس و حال خوبی دارد اما قطعاً تأثیرات 
مخرب فراوانی به همراه دارد. در همین چارچوب 
من احســاس می کنم برنامــه »هماهنگ« در 
همان مســیری قرار گرفته که می تواند مقدمه 

خوبی برای بهبود اوضاع باشد.

 البته که برای حضور مؤثر و مستمر در 
این مسیر، نقش حمایتی و مشارکت 

جویانه نهادهــای مدیریتی مرتبط با 
سرود هم بسیار مهم است. فرایندی 
که مایلم بدانم در قالب مورد رضایت 

شما قرار گرفت یا نه؟
خیلی از مجموعه هــا همین که جلوی کار 
ما را نگرفتند، لطف بزرگــی کردند. ببینید ما 
در این حوزه دردهای زیــادی داریم که همواره 
در مصاحبه ها و گفتگوهای رســانه ای بارها به 
آن اشــاره کرده ایم. متأســفانه اغلب ما در این 
حوزه های مهم همواره به »پوسته« پرداختیم، 
اما از عمق پوسیدیم. و حالا هماهنگ آمده تا این 
پوسیدگی را نشان دهند. قطعاً اگر هم بدانیم چه 
نقدی بر ما وارد است نهایت تلاشمان را می کنیم 

تا این نقدها را برطرف کنیم. 
برنامه »هماهنگ« مشــغول امتحان یک 
پروژه مهم است که با حضور هنرمندانی چون 
سیما تیرانداز، محمد مهدی سیار، علی لهراسبی، 
امیریل ارجمند تلاش می کند تا به همه جوانب 
موضوع سرود با فضایی متفاوت نگاه کند. شما 
مطمئن باشــید اگر این برنامــه را محتوم به 
شکست نکنند، دفعه بعدی که هماهنگ روی 
آنتن می رود، قطعاً جایگاه سرود نیز در شرایط 
متفاوت تری خواهد بود. در این راه قطعاً کمک 
مدیرانی که می توانند آگاهــی خود را در حوزه 
سرود ارتقا دهند می تواند نقش قابل توجهی را 

برای بهبود کیفیت این مسیر ایفا کند.

* فکر نمی کنید مؤلفه های اجتماعی 
نشأت گرفته از اتفاقات جامعه، در روند 
دیده شدن یا نشدن برنامه هماهنگ 
تأثیرگذار باشــد؟ چــون همه ما در 
شرایط ویژه ای هستیم که فکر می کنم 
اگر هماهنگ در مقطع زمانی دیگری 
پیش روی مخاطبان قرار می گرفت، 
می توانســت با موفقیت بیشتری در 

حوزه مخاطب روبه رو شود.
به اعتقاد من هر پــروژه دیگری در مقطع 
زمانی دیگری تولید و پخش می شد، می توانست 
با استقبال بیشتری از ســوی مخاطب مواجه 
شــود. اما من بر این باورم برنامه »هماهنگ« 
در آرشیو می ماند. این برنامه تفرق بین اقوام را 
تبدیل به وحدت بین اقوام کشورمان کرده است. 
این کار هم به واسطه چه مقوله ای اتفاق افتاده 
است؟ قطعاً ســرود. و ای کاش دوستان متوجه 
این موضوع باشند که سرود و موسیقی در این 
کشور چقدر می تواند مهم باشد و ما نمی توانیم 
آن را حذف کنیم. من بر این باورم برخی از آثار 
گروه های شرکت کننده در برنامه »هماهنگ« 
قابلیت وایرال شدن به صورت گسترده را دارند. 
این برنامه یک پروژه تلویزیونی است اما به طور 
حتم نباید مانند برنامه »عصر جدید« به آن نگاه 
کرد. این را هم می پذیریم که چنین برنامه های 
کمبود هم دارند ولــی همین که یک مجموعه 
می آید و به واسطه تلویزیون خلاقیت و ریسک 
را برای سرود و موسیقی طراحی می کند اقدام 
بسیار ارزشمندی است که در این مقطع زمانی 

باید آن را ستایش کرد.

این برنامه یک 
پروژه تلویزیونی 
است اما به طور حتم 
نباید مانند برنامه 
»عصر جدید« به آن 
نگاه کرد. این را هم 
می پذیریم که چنین 
برنامه های کمبود 
هم دارند ولی همین 
که یک مجموعه 
می آید و به واسطه 
تلویزیون خلاقیت و 
ریسک را برای سرود 
و موسیقی طراحی 
می کند اقدام بسیار 
ارزشمندی است

داور بخش نهایی مسابقه هماهنگ:

برنامـه ای سراسـر 
خلاقیـت و ریسـک
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